
Alfabet niemiecki z wymową – das deutsche 
Alphabet 

Alfabet niemiecki składa się z 26 liter (jak w alfabecie łacińskim), dodatkowo 

tworzą go tzw. Umlauty (ä, ö, ü) oraz ß (Es-Zett). 

Razem mamy więc 30 następujących liter: 

a b c d e f g h i j k l m n o 

p q r s t u v w x y z ä ö ü ß 

1.Alfabet po niemiecku, po kolei ćwiczymy wymowę 

 https://learngerman.dw.com/de/a-a/l-41579997 

2.Piosenka związana z alfabetem 

 https://www.youtube.com/watch?v=Q_6QzHc2PPA 

3.Praca dla chętnych 

Wypisz wyrazy, które usłyszałaś/eś w zadaniu 2. 

Wymowa niemiecka – zasady i reguły w zakresie 

podstawowym:przypomnienie 

Samogłoska długa 

Wymawiamy dłużej niż samogłoski w języku polskim. W transkrypcji 

fonetycznej (spotykanej w słownikach etc.) zwykło używać się dwukropku [:]. 

Samogłoską, którą najdłużej przedłużamy jest e. 

Samogłoska krótka 

Wymawiamy tak samo jak samogłoski polskie. 

Umlaut 

O ile w poprzednich przypadkach bez znajomości reguł możemy się jakoś 

wybronić podczas rozmowy z Niemcem (czyt. ‘jakoś nas zrozumie’) o tyle w 

tym przypadku musimy je znać na pamięć. 

W języku niemieckim występują 3 samogłoski z przegłosem. 

 ö, wymawiamy je wysuwając wargi do przodu, zaokrąglając je, ale 

jednocześnie wymawiana głoska powinna brzmieć blisko litery e, polskiej; 

 ä – wymawiamy jako a, lecz lekko zbliżone do litery e; 

 ü – wymawiamy podobnie jak polskie y. 

https://learngerman.dw.com/de/a-a/l-41579997
https://www.youtube.com/watch?v=Q_6QzHc2PPA


Podwojone litery 

Czytamy jako jedną literę (głoskę). Na przykład lee, czytamy jako [le:r] 

Jak wymawiać poprawnie h? 

Jeżeli h występuje w środku wyrazu, a poprzedzone jest samogłoską, jest nieme 

np.: 

sehr [ze:r] 

Uhr [u:r] 

Nawet jeśli czasami zdarzy nam się zapomnieć o tej zasadzie warto pamiętać. 

Że jeżeli czegoś nie da się wymówić a jest tam h, to po prostu tego h nie 

wymawiamy, bo jak wymówić zehr… nie brzmi to dziwnie? 

Jak czytać qu, ß etc. 

  ß czytamy jak s; 

 qu czytamy jak kv; 

 sch czytamy jak sz; 

 v czytamy jak f; 

 sp czytamy jak szp; 

 ie czytamy jak i; 

 chs czytamy jak ks; 

 ei czytamy jak aj; 

 eu czytamy jak oj; 

 tsch czytamy jak cz; 

 z czytamy jak c; 

 s czytamy jak z; 

 eh czytamy jak ej; 

 ich czytamy jak iś; 

 st czytamy jak szt. 

Odpowiedzi proszę na bsokol@onet.eu 


